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Donnerstag, 28. Juli 2022 / Thursday, 28th July 2022 

13:30 – 15:30 Registration 

15:30 – 15:45 Grussworte / Greeting and words of welcome 

15:45 – 16:30 

Keynote 

Implementing Midwife-led Continuity of Care (MLCC), a balancing act between science and politics.  

Die Umsetzung von "Midwife-led Continuity of Care" - ein Balanceakt zwischen Wissenschaft und Politik.  

Franka Cadée, The Netherlands 

16:30 – 16:50 

Vortrag 1 / Presentation 1 

Birth Justice – Intersektionale Perspektiven auf die Begleitung von Schwangerschaft, Geburt und früher Elternschaft. 
Birth Justice – intersectional perspectives in the provision of maternity care throughout pregnancy, childbirth, and parenthood. 

Christiane Winkler, Emine Babac 

16:50 – 17:15 Pause / Break 

17:15 – 17:35 

Vortrag 2 / Presentation 2 

Die Perspektive geflüchteter Frauen in der perinatalen Gesundheitsversorgung: Übersetzen und Verstehen im Kontext 
qualitativer Forschung. 

The perspective of refugee women in perinatal healthcare: translating and understanding in the context of qualitative 
research. 

Milena Wegelin, Nour Abdin 

17:35 – 17:55 

Vortrag 3 / Presentation 3 

Abortion in Switzerland: psychosocial factors, cantonal indicators and potential preventive measures. 
Schwangerschaftsabbrüche in der Schweiz: psychosoziale Faktoren, kantonale Indikatoren und potenzielle Präventions- 
ansätze. [Presentation in English] 

Jean Anthony Grand-Guillaume-Perrenoud, Thomas Steffen 

17:55 – 18:15 

Vortrag 4 / Presentation 4 

Die randomisiert kontrollierte, multizentrische Studie „Be-Up: Geburt aktiv“: Effekt der komplexen Intervention. 

The randomized controlled, multicentre trial "Be-Up: Birth Active": effect of a complex intervention. 

Gertrud M. Ayerle, Rainhild Schäfers, Elke Mattern, Sabine Striebich, Theresa Oganowski, Ronja Ocker, Gregor Seliger 

18:15 – 19.30 Get Together 

 

 

 

Programm der 

6. Internationalen Konferenz der DGHWi e.V. 
 

Program of the 

6th International Conference of the German Society of Midwifery 

 

Equality & Equity in Childbirth 

Chancengleichheit 

28 & 29 July 2022 
 

Zürcher Hochschule für Angewandte Wissenschaften (ZHAW) 

Zurich University of Applied Sciences 

Katharina-Sulzer-Platz 9, CH-8401 Winterthur, Switzerland 

Alle Vorträge werden simultan vom Deutschen ins Englische und vom Englischen ins Deutsche übersetzt. Die Posterpräsentationen (mit einer Aus- 

nahme) und die Workshops finden auf Deutsch statt und werden nicht übersetzt. 

All presentations will be simultaneously translated from German into English and from English into German. The poster sessions (except one) and the work- 

shops will be held in German and will not be translated. 
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Freitag, 29. Juli 2022 / Friday, 29th July 2022 

08:30 – 09:00 Registration 

09:00 – 09:20 

Vortrag 5 / Presentation 5 

Erwerb von Hebammenkenntnissen in Geburtshäusern: Förderung der Chancengleichheit durch die Wahl des 
Geburtsortes. 

Acquisition of midwifery skills in birth centres: promoting equity through choice of birthplace. 

Nancy I. Stone, Dorothea Tegethoff, Gilian Thomson 

09:20 – 09:40 

Vortrag 6 / Presentation 6 

Konstruktion und Validierung eines Fragebogens zur Arbeitszufriedenheit von Hebammen.  

Construction and validation of a questionnaire on the job satisfaction of midwives.  

Joana Streffing, Gertrud Ayerle 

09:40 – 10:00 

Vortrag 7 / Presentation 7 

Praxisprojekt: Entwicklung einer evidenzbasierten und frau-zentrierten App für die Schwangerschaft.  

Practical project: development of an evidence-based and woman-centered app for pregnancy.  

Mirjam Peters, Rainhild Schäfers 

10:00 – 10:15 Pause / Break 

10:15 – 11:05 Posterpräsentation (3 Gruppen) / Poster session (3 groups) 

11:05 – 11:10 Pause / Break 

11:10 – 12:00 Posterpräsentation (3 Gruppen) / Poster session (3 groups) 

12:00 – 13:30 Mittagessen / Lunch 

13:30 – 14:50 Parallele Workshops / Parallel workshops (80 minutes) 

 

Workshop 1 

Intersektionalität und Diversität in der Hebammenwissenschaft – Potentiale und Herausforderungen. 

[Workshop in German] 

Leitung: Christiane Winkler & Emine Babac 

 

Workshop 2 

Möglichkeiten der akademischen (Weiter-) Qualifizierung für werdende Hebammen & Hebammen. 

[Workshop in German] 

Leitung: Sektion der DGHW Junges Forum Hebammenwissenschaft 

 

Workshop 3 

Barcamp zum Mitmachen – Gerechter Zugang zu Hebammenversorgung für marginalisierte Gruppen. 

[Workshop in German] 

Leitung: Michaela Michel-Schuldt 

 
Rundgang / Tour 

durch die Zürcher Hochschule für angewandte Wissenschaft / of Zurich University of Applied Sciences (ZHAW) 

14:50 – 15:00 Pause / Break 

15:00 – 15:20 

Vortrag 8 / Presentation 8 

Wohlbefinden von Begleitpersonen während einer physiologischen Geburt innerhalb der Studie „Be-Up: Geburt 
aktiv“. 

Well-being of accompanying persons during a physiological birth within the clinical trial „Be-Up“.  

Nadine Schmitt, Gertrud Ayerle 

15:20 – 15:40 

Vortrag 9 / Presentation 9 

Intervenierende Bedingungen auf das väterliche Sicherheitsempfinden im Kontext der Geburt – Teilergebnisse einer 
Grounded Theory Studie. 

Conditions intervening the fathers' sense of security in the context of childbirth - partial results of a grounded theory study. 

Therese Werner-Bierwisch, Sabine Metzing, Claudia Hellmers 
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15:40 – 16:00 

Vortrag 10 / Presentation 10 

Gleiches Glück für Alle? Unsicherheitsintoleranz als Risikofaktor der maternalen emotionalen Anpassung im 
peripartalen Zeitraum. 

Equal happiness for all? Uncertainty intolerance as a risk factor for maternal emotional adjustment in the peripartal period. 

Kristina Stanzel 

16:00 – 16:20 Pause / Break 

16:20 – 16:40 

Vortrag 11 / Presentation 11 

"Schwangerschaft ressourcenorientiert erleben" (SRE-Studie) - Das Zürcher Ressourcen Modell (ZRM) als 
Intervention zur Stressreduktion in der Geburtsvorbereitung. 

"Experiencing pregnancy resource oriented" - The Zurich Resource Model (ZRM) as an approach toward stress reduction 
during the antenatal periods. 

Tamara Schneider, Julia Weber, Nicola H. Bauer 

16:40 – 17:00 

Vortrag 12 / Presentation 12 

Symptome des Geburtsbeginns und deren Assoziation zum Betreuungsbedarf in der Latenzphase – Ein Scoping 
Review. 

Symptoms of onset of labour and their association with early labour care needs - A scoping review. 

Susanne Grylka-Baeschlin, Antonia Müller 

17:00 – 17:30 Abschluss / Conclusion & Poster Award (Gold, Silver and Bronze) 

 

 

 

 

 

Posterpräsentationen / Poster sessions – 29. Juli 2022 / 29th July 2022  

10:15 – 11:05, Wiederholung / Repeat: 11:10 – 12:00 

Gruppe 1 / Group 1: Befragungen / Questionnaires 

Poster 1 

Wie kann ein Fragebogen zur nutzerinnen-basierten Qualitätsmessung in der geburtshilflichen Versorgung 
implementiert werden? 

How can a questionnaire for user-based quality measurement be implemented in midwifery?  

Mirjam Peters, Rainhild Schäfers  

Poster 2 

Die deutsche Kurzform des Childbirth Self-Efficacy Inventory (CBSEI-C32): Herausforderungen und 
Optimierungspotentiale. 

The German version of the short Childbirth Self-Efficacy Inventory (CBSEI-C32): challenges and opportunities. 

Laura Andrea Zinsser, Gaby Schmidt, Kathrin Stoll, Mechthild M. Gross 

Poster 3 

Die GestDiNa_basic-Studie – Teiluntersuchung von Wissen, Einstellungen und Handlungsroutinen außerklinisch 
tätiger Hebammen zur Nachsorge bei Gestationsdiabetes. 

The GestDiNa_basic study – Partial examination of knowledge, attitudes and routines of non-clinical midwives for gestational 
diabetes aftercare. 

Dorit Müller-Bößmann, Ute Lange, Gregory Gordon 

Poster 4 

Der Beitrag von Geburtsvorbereitung zur psychischen Gesundheit von fremdsprachigen Migrantinnen. Ein 
Erhebungsinstrument für gedolmetschte Kurse.  

The contribution of birth preparation to the mental health of foreign-language immigrant women. A survey instrument for 
interpreted courses. 

Raquel Mühlheim, Eva Soom Ammann, Paola Origlia Ikhilor  

Poster 5 

Messung der Arbeitszufriedenheit von klinisch tätigen Hebammen: ein Scoping Review.  

Measuring job satisfaction of hospital midwives: a scoping review.  

Sonja Wangler, Joana Streffing, Anke Simon, Gertrud, M. Ayerle  

Poster 6 

Führungsverhalten leitender Hebammen - quantitative Befragung klinisch tätiger Hebammen in Deutschland. 

Leadership behavior of the Lead Midwife - a quantitative survey of midwives working in hospitals in Germany. 

Irina Blissenbach, Michael Schuler, Nicola H. Bauer 
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Gruppe 2 / Group 2: Hebammenwissenschaftliche Lehre / Midwifery Education 

Poster 7 

Hebammenwissenschaftliche Lehre im europäischen Verbund mit koordinierten Prüfungswerkzeugen. 

Academic Education for Midwifery Science in an European Consortium with coordinated Assessment- Tools. 

Matthias Hinz, Friederike Seifert, Katharina Langton, Inken Preissner  

Poster 8 

Beitrag von Hebammen an Schulen zur Gesundheitsförderung.  

Contribution of midwives at schools to health promotion.  

Karoline Lautz, Lea Beckmann  

Poster 9 

Augmented Reality gestütztes Lernen in der hochschulischen Hebammenausbildung (Heb@AR) – Welche 
Unterstützung benötigen Lehrende? 

Augmented Reality based training for student midwives (Heb@AR) - What kind of support do teachers need? 

Kristina Vogel, Annette Bernloehr, Carmen Lewa, Jonas Blattgerste, Matthias Joswig, Thorsten Schäfer, Thies Pfeiffer, Nicola 
H. Bauer  

Poster 10 

Die simulationsbasierte praktische Abschlussprüfung (Geburt) in Zusammenhang mit der Novellierung des 
Hebammengesetzes – fair oder realitätsfern? 

The simulation-based practical final examination (birth) in connection with the amendment of the Midwifery Act - fair or 
unrealistic? 

Hannah Buschmann, Nicola H. Bauer, Tim Peters  

Poster 11 

Interprofessionelle Frühgeborenen-Simulationstrainings im Bachelorstudium Hebammenwissenschaft – Grundlagen 
zur Konzeptentwicklung. 

Interprofessional preterm infant simulation training in midwifery education – basics for developing a concept. 

Maria Löwen, Martina Schlüter-Cruse  

Gruppe 3 / Group 3: Hebammenhandeln / Midwifery practice 

Poster 12 

Versorgung vulnerabler Frauen durch freiberufliche Hebammen. Herausforderungen aus Sicht von Hebammen. 

Care of vulnerable women by freelance midwives. Challenges from the perspective of midwives. 

Marion Schuhmann, Martina Schlüter-Cruse 

Poster 13 

Transition to parenting and mental health in the puerperium: meanings for women at risk of post-natal depression. 

[Presentation in English] 

Márcio Tavares 

Poster 14 

Zusammenhang von Selbstwirksamkeit, Geburtsangst und Geburtsmodus sowie der individuellen Stillhistorie und 
der Stilldauer des eigenen Kindes – Ergebnisse einer Longitudinalstudie. 

Relationship between self-efficacy, fear of childbirth and birth mode as well as the individual breastfeeding history and the 
duration of breastfeeding of one's own child - results of a longitudinal study.  

Annette Kluge-Bischoff, Tanja Kistler 

Poster 15 

Handlungsleitende Orientierungen von Hebammen während der klinischen Geburt – Rekonstruktion von vier 
zentralen Dimensionen. 

Midwives‘ orientation patterns while attending clinical birth – reconstruction of four central dimensions. 

Karolina Luegmair, Gertrud M. Ayerle 

Poster 16 

Die Bedeutung der Berührung in der Hebammenarbeit – Berührtwerden in der Schwangerschaft. 

The significance of midwifery and touch in pregnancy. 

Franziska Stocker  

Poster 17 

Bedeutung der vaginalen Untersuchung in der klinischen Geburtsbetreuung durch Hebammen - unter besonderer 
Berücksichtigung der Implementierung der S3-Leitlinie "Vaginale Geburt am Termin"- eine qualitative Untersuchung. 

The standing of vaginal examination during intrapartum care provided by clinical midwives- in special consideration of the 
implementation of the guideline "Vaginal birth at term"- a qualitative study. 

Liesbeth Scherzer, Karla Laitko  

 


